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CERTIFIENTE-REPORT

I certify that I am Everett Louman Warner FA (0-125,572) Lieutenant-Colonel Field
Artillery, Aruy of the United States.

That T certify to the following report which purposes to give ell the facts con-
cerning my movements and actions beginning with my arrivel in the Philippines
Augast 1, 1941 and with ttention to same with the outbreak of
December 8, 1941 and cu with my return to American Prison Camp in the
Philippines Number Cne, Cabanatuan Hueya Feije December &, 1942.

That as Captain Field Artillery I arrived in Manila, Philippines on above date
mentioned from duty at the United States Army (uartermaster Depot (Remount) Front
Royal Virginia, as per paragraph 28 General Orders Number (I believe 199) The Adjutent
General's Office; War Department, Weshington D. C. deted May 26, 1941.

That by Special Orders No. 177, Headquartere Philippine Department fugust 1, 1941
I wen assigned to the Provisionsl Fleld Artillery Brigede (Philippine Scouts) commanded
by Colonel Louis R. Doupherty Fi at Port Stotsenburg P. I. That Colonel Dougherty
saelgned me to command Battery "Dv 88th Field Artillery (PS) and that on September 1,
1941 T was iven conmmd of the Second Battalion 86th Field Artillery (PS). That on or
about October 27th 1941 the srrival from the United States of six Lieutensnt Colonels
P4 made it nececeary for Colonel Dougherty to replace four of us six Battalion Commanders
Junior to these officers. Thet Lieut-Colonel John R. Ball P/, beceme my new Battalion
Commander and desirnated me as his Executive Officer.

That esrly in November 1941, Headquarters Philippine Depsrtment crdered Fort
Stoteenburg to furnish one officer for detail to Camp John Hay P. I. to replace Major
Prencis E. Fellows 2hth F.A. (P8) due to return to the United states. That I was
selected by Genersl Willism R. King thru Colonel Dougherty for this detail amd that I
received orders from Phil epe. on November 10, 1941 to report
for duty st Camp John Hay, That I proceeded to and &rrived there about noon Hovember
11, 1941,

That by Specsl Orders Nusber 93, Headquarters, Camp John Hey I wae destignated
Intelligence Officer (8-2), Provost Narshal, Investipating Officer, Summsry Gourt
Officer, Surveying Officer, Post 8chool Officer, Assistent Fire Marshal, Classifice-
tion Officer, Morale Officer, Officer in Charge Post Library, Enterta. e
Reorestion Officer, and Officer in Charce Enlisted Men's Dommitory. 'rhru_', 5 T
in these assignments until Camp John Ha: 8 ordered abandoned and wes actually
evaousted December 2, 1941, That I was promoted to Major Pield Artillery, Decenber 17,
1941 while at Cemp John Hay.
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on December 8, 1941 at 8:19 A. M. just ufter an officers mtin;‘ called by
mm-cumn John P. Horsn to discuss war nlens a bombing sttack by 17 and l--
eighteen Japenese Planes hit Cemp John Hay inflicting casuslties comnxnp eleven (11)
killed and approximstely 40 injured-soldiers and civilians. That in this I received
slight injurics of the face, abdomen and lege. That there were dropt approximstely
117 bombs in the attnck. That two duds found by me were 50 kilopram bombs 39 inchee
long and 12 inches in diameter. That in this raid there was also damage to buildings
and utilities.

Thet Lt. Colonel Horan ordered me to identify nnd bury the mortalities which I did
1n Cemetery Number Two.

That twice more, December 13th and December 15, 1941, Camp John Hay was bombed, on
the 13th with 2 persons injured (one soldier, Sergeant Eddie Cook snd one civilian
Filipino child). That the main camp quarbermaster garare was heevily ed. That in
these last two attacks approximately 4O bombs were dropt.

That my duties now as Intellipence Officer and Provost Marshal along with other
duties orcdered by Lieut-Colonel Horan, kept me quite busy. That I frequently kept up
lieigon from Cemp John Hur with our 43d Infentry Unit Outposts on the Naguilian Road,
and later c¢onducted Philinpine Army Units moving thru Baguio to overnipht bivouac
positions in and arcund Baguio.

That it seemed difficult to get any informetion or orders on what might be eny
plan to defend or to evacuate Baguio and that there seemed to be no effort made toward
2an ndequate defense of Camp John Hay.

That ‘oh the afterncon of December 24y 1941 I received orders from the Camp John Hay
Adjutant to be ready to evacuate-that the camp personnel would evacuste at night by way
of Antemok Goldfields and Twin Rivers. That after dark I went to Twin Rivers in a cor
with First Lieutenant 8ilvio Gnsperini snd there saw Lieut-Colonel John P. Horen
directing the uon.nmnnn of aray rolling stock and other equipment by having same
pushed over & p embankment and into a ravine off a blind-end road at Twin Rivers.
That we all were told that 10,000 .J.p-u Troops were approaching Baguio via the Kennon

Road and should arrive by midnight

That after the attempt at demolishing equipment the Camp John Hay Personnel was
ordered to move eastward on foot over the mountein trails. That the information I was
able to gather wes that we were to try to meke it thru to our lines in the south. That
the first stop wes Lusod Sawmill about 30 kilometers enst of fntemok.

That in order to get informstion on Japanese entry into Bagulo I remained overnisht
8t Antemok and returned the following morning (December 25, 1941) to Baguio., That no
Japanese actuslly came in before lecember °7th to Bugulo.
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That ebout 1l o'clock &, M. December 25, 1941 I left Twin Rivers and moved alone
with 2 Filipino Cargordore Guides to Lusod Sawailll arriving there after dark. That the
following dey December 26th, I asked Lieut-Colonel Horan for his ord-re concerning me.
That Lieut-Colonel Horan gave me the follcwing verbal orders, overheard by Private First
Class Alfredo Reyes #10304960-86th Field ;rtillery (PS)- (my former driver at Ft.
Stotsenburg). That Colonel Horan's order to me wae-juote "Proceed to National Read
Number Five and let me know whether it is open.&nd clear to the south. Also, if there
is transportation available and how much", unquote. That I asked in reply "\t mhat
point on Road Five, Aritao?" That Colonmel Horan replied, quote "Yes, and you had better
move out. It is not well for too meny of us to move over the truil together) ungucte.

That in the evacuation of Camp John Hay there was much military equipment snd
ammunition destroyed and abandoned, which equipment.also included some of the battelions
of self propelled mounts 75MM Field Artillery. That Lieut-Colonel Joseph Ganshl FA.

U. 8. A. (e/o Dr. Henna-Cleveland News, Cleveland, Ohio- or 3280 Chadburne Reed, Shaker
Heights, Cleveland, Ohio) and Captein E. ¥. Jones FA-2843 E. Third Street, Tucson,
Arizona, can give more accurate information on this than I, also Major Francis E. Fellows,
FA.

That upon recelving Colonel Horan's verbal order Decemver 26, 1941, to proceed to
Aritao on National Route #5 I started for that point sbout 3 o'clock P. M. with Pfec.
Alfredo Reyes.

That on the night of December 27, 1941 we arrived st Kayaps Nueve Viscaya and the
following morning I succeeded in getting Major Martin Moses Inf. on the telephone in
Aritao-65 Kilometers away, Major Moses commanded the 12th Infantry P.A, That Major
loses informed me Route #5 was open and clesr of enemy to the south and that there was
ample motor transportation st Aritao for many troops. That there were many Filipino
Soldiers in Aritao. That I returned this informtion by written message to Lieut-
Colonel Horan behind me on the trail.

That proceeding toward Pingidan, Nueva Viscaya, en route to Aritao I met several
groups of Philippine Amy Soldiers, some with arms and equipment and some without. That
these men told me their respective units had boen disbanded by their officers amd that
they had been directed to proceed to their homes, That I doubted this and instructed
the men to follow ue to Aritso. That upon reaching Pingkisn I met e Filipino named
Aponio Balic, Basa of Pingkien who was gathering U. 8. Army rifles and ammmnition
Teported to be thrown away by troops of the Philippine Army. Thet Ballc olaimed to. be
a vetoran of World ¥ar #I in Furope and said he had service with the 35th Infantry in

the United Stat

That I instructed Balic to continue gathering arms, ammnition and other scattered
U. S. Army Equipment and to turn it over to the Police Chief st Pingkian,

3




DECLASSIFIED
Authority NI\ o

Thet I slso instructed the Pingklan Police Chief (Designabed mSergeant”) to
eollect and hold for further instruction from cur forces, ali arms, equipment and
amminition known to be disposed of by USAFFE Troops.

That I proceeded to Aritao Nueva Viscaya, arriving there about L P, ¥ ~ionday
December 29, 1941. That there I met Captain Menuel P. Enriquez @.S.0. (PA.) Aseistant
Intelligence (G-2) Officer 11th Division Philippine Army, (Commanded by Generzl
Brougner) and other officers (Philippine Army) including 2d Lieut. Edmndo G. Navarro
Inf (Dist. Hare. First Military District), 2d Limut, Melito P. Bulan Inf. (Dist. Hars.
First Military District), 3d Lieut. lonorio quines (Iaf.) il‘pn“tiﬂl’, for duty The
Adjutant, Ceneral Deo. 28, 1941), 3d Lieut, Memuel T. Nery (Reporting to First Regular
Division Dec. 28), and reserve officers (full names not sll here available) Lieutenamts
Fotao, Turingen, Evengelista, Valdepens, Pulayloy, Psgalilauan, Herasndo, Vee, Validez,
Asouncion, and Cervacio Reyes. That in addition were about 700 enlisted por-
sonnel of District Headquarters First Military District, the Eleventh, Twelfth, Thir-
teenth, Twenty-Second and Seventy-Firet Infantries snd Eleventh Enrineers, Philippine
frmy, Thet Captain Enriquez reported that all were proceeding &s ordered to Manila but
had been delayed by Japanese activity in San Jose Nueva Ecijs. That I immedistely in-
vestigated this report of Jupsnese activity south of us and found thut lerge Japanese
Forces hed occupled Sen Jose and territory esst and west of seme about midnight December
28th, 1942.

That this news I sent back by written messege and messenger to Lieut-Colonel Horen
whom I presumed to be following me esst on the trail to iritac.

That further, I succeeded in getting a telephone connection with Xayaps where I got
the police chief on the telephons to deliver o message to Colonel Horan. That the Chief
inforned me thet on the previous day-Decesber 26, Lt-Colonel Horan had with his troops
of the 43d Infentry (PS) moved south toward Imigan, Senta Fe end Belete Pass to Road
Number 5, That he sent me no word of this.

That believing therefore I was going to see Colonel Horen later coming North, I
decided to temporarily take commaid of the Arituo eitustion, and with the aid of Captain
Boriquez, procured rations for the approximately 200 officers and men here who had few
emergency retions. Thet with the help of citizens avallable we provided sufficient sub-
sistence for several deys end immediately orgenized and sent out details for additional
food eupplies. That on the same night (December 25th) I ordered all troops and supplies
moved out to Borrio Comon, 3 kilomebers soubhesst of Aritao to reorganize troops there.

Thet my purpose for reorganizing these troops was threefold, namely,

(a). To keep up their morale and the morale of Filipino citizens who
feared thet disbanded troops meant a lost cnuse.
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(b) To preserve law and order and to prevent zrmed disbanded soldiers
from demanding individually, food and shelter from the populace
and being tempted to loot.

(c) To put up the best defense we could if Japanese Forces proceeded
north, from San Jose.

That many of the troops collected had throen away thelr blankets and cther army
equipment, fesring identificstion as soldiers by the enemy if captured.

t I dimmediotely gave orders to all the provinciel and municipal government
ﬂﬂidlln that I could contact, of Nueva Viscaya, to gather and hold for our collection,
all USAFFE Arms, smmunition and equipment known to be abandoned or discarded by troops.
That we mede a check-up of troops as well to get information on this-and followed up
collection of that which we located.

Thet we proceeded to organize into a Provisionsl Battrlion of Infantry and I desig-
nated Ceptsin Enriquez as my Executive Officer.

That we l.oe-nd and brought back out of hiding Governor Demetrlo Quirino of Hueve
Viscays ond had him call a mesting of Provincial and municipal offictalo for the pur-
pose of reesteblishing law and arder, ind unnm.ung our procurement of food and
supplies for our troops, That we immediately put & stop to looting which had b.m to
take place in nondﬂ-nhh pnporum-, -nd thac we took over the constabulary 4,

Bayombong under Captain nt Guards for u oVEERER
Quirino §. Province (unm- Viaunys) and hlpurt.-m. municipalities thereof, also municipal
police-assuring them all of our agsistance when needed. i

thing for the Governor md Province of Isabela-also offered assist
Marcelo iddurn of Cageyan Province. That la
radio transaission and receiving set bi%e sent end r numerous messages between md
for Pruucn'. Cuezon and Governors Quirino of Nueva vuuy-. Vasaya of Isabela and
Addurn of Cagsyan. That in one instance we were able to get a vacant circult judgeship
filled in Teabels Province by President | Manuel L. Quezon. That I was anxious to help
the established and function normally without declaring
em under mmn u-. fh-t I announced this policy to the Governors and
pledged our & ance to them to keep their goveraments functioni: That on this
subject Governor Varcella Addurn of Cagaysn Proyince especially deserves to be commended.
That with considerable Japanese Forces constantly in his Province at Aparri and
Tugeguermo, he was still able to carry on an efficient and effective government, helpful

to our cau

That 1n url.y Jenuary 1942 while we ur- organizing and growing in strength of

J. Zarate of Nueva Visoaya end Bertnolome
Puzon of z-b-h "eere of unestimble ulu. 10 us by their unselfish and efficient services
and their untiring energy in procurement for us and for their respective provine

That on or about January First 1942 in the late afternoon Capteln Enriquez was on a
mission in nearby Ariteo (we were in Barrio Comon) when Lieut-Colonel John P, Horen,
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with Captains Leo Gitter and Cameron Starnes came thru up Nationsl Roed Five heading
north and with two trucks filled with soldiers of the 43d Infantry (7S)-ubout 60 Troops,
that Captain Enriques reported my presence nearby to Lt. Colonel Horan and asked the
Colonel if he desired A6 to report to him. That he (Colonel Horan) replied "ion and
said that he wes in a great hurry. That acoording bo Enriquez, Colonel Horan sent me
his regards and told Fariquez that he wes plad I was in charge-plus a few complimentary
remarks, That Captain Rariques reported Lt. Colonel Horan hed not stated his exnot
destination.

Thet on or about January Fifth 1947, Captain Guillermo Nelar, Tlst Infentry P.A.
with about 150 officers and men of the First Battalion 7lst Infantry reported to join
us. Tht Naker reported that after heavy fighting at Bauang, Lo Unlon, he hed been
cut off and had fought his way sometimes thru heavy odds to Hueva Viscaya. That his
unit was all that remained of the First Battalion, 7lst Infantry. That Captain Nakar's
men had most of their arms, amunitien and equipment in tact.

That at this time snd since December 30, 1941, Captain Ralph B. Praeger-26th
Cayalry (PS) with Firet Lieutenants Warren A. Minton and Thomas S. Jones and about 75
enlisted men of Troop "C" 26th Cavalry (PS) were in Bambang, Nueva Viscaya, about 6
kilometers north of Aritao. That his unit, recently on patrol duty on the Kennon and
Nsguilian Roads near Baguio, had been ordered by Lt. Colonel Horan to move out, and had
aleo been ordered, it was reported, to destroy 3000 rounds of 50 celibre ammunition,

2 air-cooled machine guns, and 17 garend rifles, That on January 3, 1942 Captein
Praeger and his unit prepered to move in to Isabsla Province and now transferred to
Santisgo. That I sent an invitetion to Captain Praeger and troops to Join cur forces if
T could get permission from Headquarters Philippine Depsrtment to organize troope nearby.

Thet Captain Enriquez now reported to me that we could procure a 171 radfo trans-
altting and receiving set With opevators from Banawe and I ordered him to do so. That
by Jenuary 9, 1942 we had the set ereeted in the Bayombong Hospital end operating, That
the Chief Operstor wes Staff-Sergeant Jose Cabaneryo 8.C. and his assistent was Corporal
Ednslino, Both of First Militury District P.A. That Cabeneryo wae lster promoted to
Third, then Second Lieutenant. That we set up the transmitter in Bayombong in order to
use the town power, meantime trylng to locate a power engine and generator for use in
out-of-the-wey places.

That our firet message after contacting U,S.A.F.P.E. Headquarters Janusry Sth 1942
wes to report identified officers end troop units in my vicinity thereto and that I
asked Headquorters permission to orgenise a Provisionsl Regiment with Enriques as
Executive and Praoger and Hakar ss Bettalion Commanders of Pirst and Second Battalions
Tespectively. That further I asked if plane could bring us smmunition to Bogabag Air
fleld.

That on Jsnuary 13th I recelved the following reply-quote

"1-10/JC 620P 6L KZWX 1-13-42
Major B. L. Warner KZPG

Our main forees hold only Bataan Province and Corregidor Islend
West Manila period Staying in hills continue to operzte support trenches
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Please send as much information any possible means stop Hot practical
at this time to drop any support from plenes but will do so when
possitle stop Organizo your forces to meet your needs end

Machrthur 740P.

Tht on the authority of this telegram I sgain requested Captain Praeger to join
us. That because Captain Praeger delayed accepting I then asked him to send me lst
Lieutenant Verren 4. Minton end as meny troops as he could spare. Lieutenant Minton
accepted with Praeger's approval and brought 4O Philippine Scouts of Troop "C" 26th
Cavalry (PS) end about 260 officers and men of the Philippine Armg That some in fact,
the msjority, of the Philippine Army Personnel hed been men ocalled to the colors but
unsble to report to their respective units before this. training of come of
these was limited.

That my second radiogram to U.S.A.F.F.E. Headquarters asked permission to requisi-
tlon and sign for subsistence and other necessary supplies for my troops. I further
asked 1f T would be authorized any set or limited amount. The reply to thie wis as
follows:-quote

vl BJ/DO 235P KZPT January 24, 1942
Major Warner KZPG
To Major Warner (stop) Chipe issued by you on payment of legitimate
enditures will be reimbursed in cash at earliest date. (stop) It is
inedvissble to set limitation amount. Authorized End.
Machrthur-
So 8ig 300P
That on January 13, at 2 A.M. Captain Ralph B. Praeger, First Lieuts Minton and
Jones with Technical Sergeant fiilliam B. Bowen, Sixty Philippine Scoute end 28 officers
and men of the Philippine Army conducted a successful raiding attack on the alr field
and Japanese occupled barracks af results were reported

t
by ne to Headquarters U.S.i.F.F.E. that Captain Praeger had lst Lieutenmt Warren A.
Minton do the 6 dey reconnaissence end intellipence work preparstory to the attack.

That Captain Praeger with Troop "C" 25th Cavalry (Ps) had now moved to Santiago
ela,

That again and again we requested from U.S8.A.F.F.B. Headquarters, ammunition, to
be sent to or dropt st Bagabag Air Fiold Nueva Viscaya and on or about Jamuary 18th
received the following radiogram from General MecArthur-

10/3¢ 1095 kzwx Jan. 18 1942
Major Warner-KzPg

Regret exceedingly that I have no way of sending you ammunition
stop. Avold any muss battle action against you which might be designed
to exhaust or destroy your forces stop. Harass but do not repeat.
not fight them stop. For pre you just rely on your own forces stop.
Your enegertic action has plessed me grestly and I commend you end your
entire command. stop Be careful as to messages you dispatch me and hold
them to & minimn end BadvNGE 1202,
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That on or about Janusry 20, 1942, Captein Cemeron Sternes, Infantry reported
from Lieut-Colonel Horan to my Headquarters now in Bayombong: stating that he had a
message from Colonel Horan for me to send to U.5.A.F.F.E. Hesdquirters. That the
message. read:-

“Gonmanding General Deted (Jan 20th)
Ui8.hFuF.Be
Lieut, Colonel Horan, Najor Warner, Captain Sitter snd Captain

starnes, all safe and with troops,
(8gned) Horen

Thet Captain Starnes stated Lieut. Colonel Horan had incbructed him to wait for
scknowledgement of receipt by U.S.A.F.P.E. Hewdquarters of this messuge, and that if
reply did nct come by the following night (Jenuery 21st) he (Starnes) had been instructed
by Lieut. Colonel Horan to.send a second message.

That the second message to U,8.A.F.F.F. was to contain the following--

Comminding General
U.S.A.F.F.E,

"It is reported that Iieut. Colonel Horan with 500 (six hundred)
heavily armed troops is guarding st stragetic points, all roads and
passes leading to Kiangan." (That I was requested to sign this
message "Warner'y

That T refused to send this message on the grounds that T knew the information
£6'be incorrect. That I knew Lt, Colonel Horan, now in Kiangen, had dismissed about
half of his two 43d Infantry (PS) Compenies and had no more thar seventy soldiers with
him., That when I asked Captain Stamnes Lieut-Colonel Horan's rea: for sending such
“Colonel Horan balieves that the

message would mislesd them also. That Captain Starnes here advised that Colonel Horan
would order me to send this message and I replied "Not over my mame.". That I was
later informed that Lt. Colonel Horen was angry with me about this.

“That now-on or about January 21, 1942, my Hesdquarters was at Bayombong with the
main body of Hea Troops rumbering 165 officers and men, at Santo Domingo-7
south near Bato Ferry on the Magat River, and at lcz;-b-ns. Solano and
Bagabag Alr Field 10 kilometers north, That Captain Nakor's 160 men battalion, the
cond, was at Dupéy-30 kilometers eouth of Bayosbong end let Lieutenant Minton's, The
First Battalion at Santiago Isabela, strength 302 of ficers and men-25 kilometers to the
northesst. That all troops were available to and from main roads. That on or about
anuary 2, 19b2 I moved my Headquarters to Bagabag north of Bayombong and moved my
Headquarters Troops from Santo Domingo to the same place. My Second Battalion at Dupsy
under Captsin Bembang. They 7.

Nekar were moved to . numbered 14
That on or sbout Jenusry 25, 1942 Capteins Nakar and Enriques were in compliance
with my request, promoted to Majors of Infentry and Ceneral Staff Corps respectively.
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That oa or about Jsnuary 25th 1942 Japanese Forces began pursuing us from the
south. . On or sbout thet dete we engrsed and defeated en advanced detechaent of approx-
instely 150 endesvoring to eabor Gumbang with the slisht loss of one man killed. This
was resorted. That on January 26th we sgain repulsed an attempted crossing of the
laget River near Bato Ferry.

Thet the enemy forces now in Aritao south of us numbered about 2000, That we had
&b the same time plain clothes intelligence patrols in this place and raiding patrols
beyond o the south, aleo to the north and enct. That Muster-Sergeunt Rosbitudo F.
Teljun, formerlw 11th Engincers (PA) wes particulerly effective on latelligeace work in
plain clothes.

Thet on January 27, 19b2 1 gave orders for the entire regiment to assemble on the,
school house grounds in Tegebay on the mornisg of January 29th, That on that date the
Firet and Second Eattelions plue Headquarters Troope aesembled and I ordered the entire
Teginent to move into Isabela Province from Bagabag Nueve Viecays.

Thet, the movement eastward began the same date, the fleginent ncving in sections,
because it was neceseary to crose the Magat River u rafts that we had constructed
to earry supply brucks and care. Our total strength now w

That, we placed & resr guard detachment of 35 men under lsjor Nakar armed with
‘bamboo bonbs in Bagabsg and about 250 officers and men as a deleying resr
faord, the some with sutomtic wespons extended over & distance of one kilometer and
of the road thru Oriwong Pass-these troops sleo under kejor Naker's

That, these precautions beceuss we believed the Japanese Forces would soon endesvor
%o pureue us in effective nusbers which proved to be true.

That our movement eastward covered about 24 hours in order to clear all unite from
Bagabag.

That about 8:30 o'clock on the morning of January 30th-Just after our last supply
unlt hed cleared, seven Japanese Bombing and one Pursult Plane appeared from the south
and wade an attempt to That the school buildings were &1l demclished in
Bagsbag by boibs, that also wei
about 30 malaria cases, destroyed. Several bombs were dropt on Bayombong end an attempt
Was mede o cuesh my former Headquarters and Transmitter Station on the Bagabag Ferry
Road sbout, one kilometer east of the school property. That was just prior to our move-
ment, eastward, Japanese Planes had dropt printed pamphlets addressed to me and njor
Bnriques labelling us "Breve and Clever" but urging our suryender and stating thet is
was "Futile" to resist Jepan.

Thst 4n the bombing attack we received three soldiers slightly injured-one man st
the telephone switchboard in Bagabag and two men near by him watching the planes and
reporting their movements to the telephons operator to be relayed on to Najor Nakar st
a potnt in North Bagabeg. Thet these men remained at their posts in the face of great
danger to their lives. That this was later reported to Headauarters Philippine Depert-
nent, with the men's nemes and rank. That after the boubing the one Japanese Pursult
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Plain loested and machine-gunned a section of our supply train poing east on Route #5
but did little dsmege.

That we arrived and established Regimental Headquarters setting up the radio in
Jones Tesbels this same date-January 30, 1942. That the main bodies of our troops were
noved across the Cageyan River to Palagao Barrio south of Jones and to Daligen Barrio
12 Kiloneters south of Jones on the east side of the Cagayan. That on Februery 3, We
‘ny Headquarters and the radio to Palagao.

moved a.

That on Pebrusry lst 1942 as we had expected, a convoy of 32 trucks loaded with
Japanese Soldiers followed up the bombing attack. That these stopt to search around
the debris of the school yurd, my former Headquarters just east of sams, where they
burned the house on the property, and did considerable digeing around apperently expecting
to find buried records.

That there were approximately 1000 enemy troops in this body end while they were
apparently deciding which direction to proceed from there our 35 men detail just to the
northmest of the town became active firing o mumber of rounds and exploding dynamite-
bamboo bombs for @ limited time then withdrewing into the woods to amait results. This
fire drew the Japanese to the north where they deployed about 200 men with rifles, machine
rune, automatic rifles, end mortars and advanced towsrd the positions our troops had
occupied-our detail withdrawing. That the Japanese Forces later withdrew entrucked and
proceeded north toward Kiangan. Thet we hud sent warnings to Mejor Gitter's troops-the
43 Infentry (PS) to be on the lookout for a northward move by Japanese Forces. -That the
troope of Major Oitter were ready and under Captaina Willism Joele and Comeron Starnes.
They met the enemy at Ibalao Pass and inflicted heavy casualties thereon. That our
details reported fourteen truckloads of enemy casualties returned and it was reported to
me by Csptain Minton after surrender that Jepanese Officers ndmitted losses of 272 killed
in this fight.

Tht now with the main bodies of my troops at Palagao and Daligen also at Barrios
Fossrio, Busya snd Ipil, Eohague I moved my Headquarters on the night of Pebruary 3d
across the Cageyan River to Palagac-south of Jones, That I immediately decided after the

go of Begebag, Solano md Bayombong to move our troops Off the main roads and to
build oar own camps in weods cnd bamboo groves not £oo near Farrios-this in order to not
sttrack bombings and other attacks on the Barrios by the enemy. I chose the Cagayan
Valley below Jones Isabela to establich our main bases-these to be close to the Cegayan
River.

That on Februsry 6th 194> Firet Lieutensnt Warren A. Minton was promoted to Gaptein
Cavalry.

Tiet on Februsfy 9, I took Captain Minten and we made a reconnaisean p on
horseback south in the Cagayan Valley over a distance of about 4O kilometers to select
Battalion Camp Sites on the east and mest sides of the river. That we had previously
chosen from Coast and Geodetic Survey Maps certain siter that We wanted to see actuslly.

That for the First Battalion commanded by Uinton we selected for his Battslion Camp
© hughe bamboo grove covering approximtely three acres near Brrio Sinuangusn Norte-

this place being on en islind bounded by the Cagayan, Dububu and Palatian Rivers,
10
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approximstely 39 kilometers south of Jones, and directed Captsin Minton to move there
end £o plan his camp. That thic he did, planning an excellent cemp layout and
innedistely began construction of seme in the bamboo grove. That the greater part of
this work wes done by Captain Minton's Soldiers often working lete into the night, and
thet Captain Minton personnally took over the planning end supervision of the work.

That the camp was completed on or sbout Merch Third and its completion celebrated by a
big Battalion Fleld Day March 4th attended by over BO0Q citizens, relatives and friends
of the soldiers. That there was a fine review of the troops by me, excellent competitive
drille and demonstrations, horse racing and athletic events. That this event in itself
wes o valuable morale booster for the soldiers and civiliens for which Captain inton
degerves pr:

That the camp itself was an exceptionally fine job of approved type Philippine Army
construction built of course from bamboo grass, Nips and Ratten without mill dressed
lumber. There were in all, 35 buildings all hidden from air observetion in the bamboo
grove, including barracks, storage buildings, hospital, kitchens, latrines. That rimaing
the camp was a stockade bamboo picket fence 12 feet high reenforced 3 fest thick inside
with logs, and camaflouged from outside observation by Banens Trees. That inside beneath
and following the fence was @ parapet trench from which effective rifle fire could be
carried on ageinst attacking ground forces. That there was an underground bomb-shelter
exit passsge from which the camp could be emptied to the coutheast approaching an
auxiliery position. That two heavily reenforced gates served as surfece entrances and
exits. That outside the main grove and about 200 yards under natural woods and boulder

or were excellent stables with individually complete stalls for 300 horses. Thst

e had in the regiment about 350 horses, 300 of which were in the First Battalion where
Captain Minton planned snd equipped them for use as & Regimental Peck Train to have
ready for use as outlined here later. That in sddition to these installatlons Captain
Minton had constructed a large ground floor recrestion and drill hell capable of
drilling 600 troops within at close order drill and other instruction-a valuable asset
in rainy westher training.

she.

That I named Minton's Camp after and for him "Camp Minton" and that he deserves
commendation for the excellent plinning, efficient construction and long hours of hard
work put in in connection therewith. That in sddition to this camp, Minton did addi-
tional valusble construction later outlined, at the same time carrying on an effective
training progrem for his officers and men numbering 2t one time 800. That a large num-
ber-sbout 600-0f these were originally reserviste and untreined Filipinos reporting for
army service and that Captsin Minton thru energetic effort traired them into a
splendidly drilled unit with as much field training s it was possible to give under the
eiroumstances. That because USAFFE Hesdquarters later limited our strength to 800
Philippine Army (two Bettelions) plus attached troops Ceptain Minton was obliged to dis-
charge about 500 men which he did, giving each a certificate to the effect that the
soldier had reported for service sd duty and had been treined for the period he hed
been so enrolled, which his certificate steted.

That in addition to Camp Minton, Captein Minton completed a very sstisfactory
air lending field nesr Palstian and Sinuanguen Sur about 4 kilometers south of O
Minton, The field 1400 meters in length being dragged and well pecked by 100 log rellers
carabao drewn. That this field was 40O meters in width had hangars cut out in the
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imense bamboo grove at the south end sufficiently large to hold 3 13-1 . The:
there were wind cones and removable camaflouge in the form of méafm7h‘§ul§2:'.na'pfa.
shocks the removal ad replacement of which was handled by our detachment stationed
there plus the citizens of 2 nesrby Barrios if celled upon, under respective Berrio
Lieutenants, in contact with our officer in eharge. That we named this field "George

Pleld" for Colonel Ceorge of our ALr Corps.

That we attached great importance to getting a plane to visit us, first in order to
send in rost personnel records, copies of orders and meil to Headquarters and second
to bring 1f possible a Staff Officer from Headquarters who could see nd report on our
set-up, our plans and operations, in order that our G-2 and G-3 could evaluate better
and advige if we were making a worthwhile effort. That we requested many times a plane
%0 land snd bring & Staff Officer and were advised to prepare for a night landing when
the fall of Batasn spparently changed the plan of our High Command.

That,_simltaneous with the building of Gamp Minton and George Field, Major Enriques
solected with me a heavily wooded and bouldered hill site between Barrio: Dﬁ);’pls .,ﬂq
soya on the west side of the Cagayan River for the Second Battalion Camp, Here a very
sufficient camp was constructed under lst Lieut. Manuel T. Nery-the tuildings also being
of spproved Philippine Aruy Type. Here we did not consider trenches, stockade and bomb
shelters necessary because of the barricades to land attack offered by hills, boulders,
and trees as well as some air attack protection by the scme.

t Major Enriques constructed also a second camp in the hills about 17 kilometer
,.,ﬂ,.p Tsabela. - This to be used as an operations buce, named Camp St. Pronots.

Tha
south of
That, Bilale Isabela in the foothills of the Sierrs Madre Mountaing about 9 Jd1
neters east of Cemp Minton and George Pield, Captain Minton constructed our fourth camp-

Camp Warner. That this was used as sn overnight terminal for the First Battalion
on hikes and field maneuvers and for recrestion for the entire re A

inning March st I moved my Headquarters from Camp Minton where
umr'::n::-um.m of same to Daligen then on March 10th to Barric Osal on t:.h:g-:“"
bank of the Cagayan River 15 kilomsters south of Jones. That at this time I changed
Executive Officers zlso, relieving Major Enriquez and placing him in commsnd of the
Second Battalion and switching Major Nakar from the Second Battalion to the Regimental
Staff g Executive and in command of Headquarters Troops. That I moved the radio trans-
mitter across the river from Masaya where it had been placed February 7, 1942 to
Dibuluan, That fuel shortage for operating the genertor engine was beginning to hamper
us and in Dibuluan I was able to produce power from a Chinamen's crude oil rice mill
engine, That now the radio tranemitter at Dibuluen was sbout 3 idlometers south of my
Headquarters at Osal. That at Dibuluan we erected a redio stotion with aerials well
Protected from air observation and here in addition to the Signal Detachment we placed
& Quard Detachment With strict orders to keep unsuthorized persons away from the station.
Thet 1t wes also necessary to order that military news from Headquarters be not repeated
nor discussed outside by those receiving and decoding ssme-or trensmitting, That we did
Publish a daily news bulletin for the people of news brosdcast from the United Stat
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m., in early March we ngun cannd cog.t,n.r n. our Hudqnnnun the Governors
ohi 1al of Cagayan,
Tetoais ona Nusva Visoaya. 'nn this ulttng an for e purpena outlined below-

onfer on lew and order in the Provinces and to offer our
tance in keeping sume enforoed.

sum—n n)unk  up e our subsistence status making sure that food
e being drewn without hardship on the people of
sy p e i
htra-To urgo fermere in the tobacoo growing sections, particularly
Istbela to plant less tobacco and more food such as upland
m-. corn, comotes, sugar-cane and other food crops, and to
offer soldier labor to help.

That I had been promoted to Lieutenant-Colonel Field Artillery as per Paragraph 4
Special Orders 22 Headquarte: .F.F.E. dated February 12, 1942 and accepted by
rldin February 13, 1942,

fhat following our withdrawel of mein forces from Nueva Viscaya into Isabela in
Jenusry Jepanese Forces moved into Bayombong N. V. under a Japenese Roserve Officer-
let lieut. H. Myamoto-who had been for the past ten yesrs a photographer of Bayombong.
That Kyamoto had upon entering Aritao endeavored to hold meetings of Filipine Libin'nl
urging them to get their friends, relatives and former neighbors to return to their
homes and stores out of ﬂlo\ntlm places. That Myimoto sssured the people that the
Japenese were their friends.

That ia Bayombong lylmoto appointed an Acting Governor for the Japanese Forces-
o k. Jose C. Agulls. That hiaself affected with lung trouble, Lieutenant Myimcto,
peared to bo Telieved of field duty with the Japanese Farces and continued to Tive in
Bayonbong.

That hore he szrested 4 nusber of cltizems some of whom he charged with unfriendly
activities apainst the Japanese, and that he a1l Chinese Store Keepers and
Op-niarl of any type busine: ekly indl.li@] o( rmy pesos.

t soon Myimoto needed a houseboy and we furnished him one in the person of an
xnnlu.-m Sergeant-thru "Channels". That this soldier furnished us with information
Valusble to us from time to time. Reporting to us when the Japanese Officer set up add
operated & nMa transnitter md receiver and was able to decode our messages sent b,
our old cods we knew was captured at Vigan. Thet when our Headquarters sent
cipher uan and udu by plane and dropt same and we were able to change col
Sergeant reported that Mylmoto could no longer decode our radiograms.

That all in all w sble to get valuable informstion at times from our arrange-
ment and I gave ord-n for the time being mot to disturb Lieut. Myimoto. That Bayombong
at the ',1.. was in the opcnu.uu orea of Major Enriquez, ue-‘mﬂ.u my Second Battalion.

fhn. functioning in chargs was Captain
e mdmdldn- That rm.nmao had for sometine pr"ims e Shé wer Bolk ‘mabFleadly

Stk Myinoto.

Th‘aﬁ-?

A9,

m
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That one night in esrly liarch while there were few Japaneso Troops in Bsyombo
end Vyimoto had relessed most of his q; & e 1ater deter
itined to be directed by Ceptein Prudenciado raidsd the Jipsnese Offider's Que rters to
arrest him, A gun fight ensued and Lieutenent Myimoto wae killed. That Major Enriques
then took charge-of Mylmotos effects and confiscated same including about P2000 which I
ordered turned over'to the Provincial Treasurer of Nueva Viscaya to be returned to
Chinece Merchants in Beyosbong who hed been forced to pay Myimoto a weekly indemnity of
50,00 each. Thet after Mylmotos desth the few Japsnese remaining were teken care of by
Ra and Msdor Enricues Yeised sgein the Philippine snd Americen Plage. That about March
20th I received fron Qovernor Culrino'of Migva Viscays the follaring letter-quote

Lt-Colonel Everett L. Warner, Commsnding Nareh 475,192,
Fourteenth Infantry

Dear Colonel Warner—

yabuhay! Congretulations for driving the Jepsnese out, of Nueva
Viecaya. I hope they are driven out to stay.

Your name and that of ajor Enriques arve deeply engraved on the
hearts of the people of Nueva Viscaya forever,

Sineere:
(signed) Demetrio Guirino
Governor

That along with this letter came a message sigmed by Governor Quirino to be sent
Yo President Manuel L. Guezon over our trensmitter which message stated that our Major
Foriquez had "Recaptured Nueva Vipcayn from the enesy. That we sent the meseage to
President Quegon just as the Oovernor had written it but along with it eent to our
USAFFE Headquarters & 1 to the fact that the
Governor's message wes mieleading in that there had been no fight with Japanese occupying

That we reoccupied and not recaptured Bayombeng after the Japanese Forces of

#ize to defend it had voluntarily moved south. :

Thot upon Jupanese withdrewal from our territory towsrd th
Headquarters Philippine Department of this stating that I belie:
Batasn.

Thet while in Bayombong the Japanese Officer Mylmoto had been actively behind con-
slderable propogande directed at me and our forces. That one message to me was that T
could

oubh I pobified our
d they were moving to

panese

Ancther was that there was & Fi0,000 reward offered for my oa » #30,000 for that of
Major ques. and 20,000 for Captain Minton's. That seversl times our messenger's
rode into my at night D that large Japsnese Attacking
Forces were approaching our positions on from Japanose Bases where we knew
there were enemy troops.

That at all times our intelligence and paiding patrole were dispatched where the
u-uu-nmmmunuanummuu-mmtvmmmu.m. st
them or even function separately under their direction. That two instances of thi. re
velunteer guerds overturning Bencas losded with Japanese Troops and machine guns in the
QGagayan River near Tubegerao which instences were reported to our Headquarters.
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That b ! for ition add particularly for a
plane to come bringing & Sbaff Officer so that he could report on our cet-up and we
could be advised whether We were expanding too mich.- That our belief was thet help
Would come from the United States and what we were doing would be of velue at o lster
tine as well as to us st the present.

That in addition to our four camps-Camp Minton, Camp Nery, Cemp St. Francis, and
Cemp Warner at Sinaunguan Norte, Dappig, vouth of Santiago and Bilals respectively amd
George Adr Londing Field near Palatian-Sinuangusn Sur we planned end built a second air
landing field nesr Casiguren Taysbss, 125 kilometers east across the Sierre Medre Moun-
taine.” That in addition we completed a ship dock in the Casiguran Bay near the rosd to
Casiguran the dock having been started by Civilisn Japene who owned an adjacent lumber
concession prior to the war: That these pro re. gompleted with the purpose of our
getting amminition and medical supplies ap well as arap, by boot or plene. That we
Planned also to. blaze across the Sierra Madre Vountains trails that could be:negotisted
by aninal and were going $o put to work 500 soldiers on theso. That we had a pack trein
of 300 ponies with pack carriers all resdy to operate.

That until now o treile orossing the Sierre Madres sbove Peler were negotiable by
animals-Cargodores used being for the most part Negritos-between Palanan and San Mariano
and Filipinos between Pinappagan and Ceeiguran,

That we begsn work on the above installstions in February 1942 completing the pro-
Josta in Aprils Thet in lote March I yedioed Headquarters Philippine Depertuent sking
pernission to make & reconnaissance of some of the unexplored territory and an i
of these coastsl instellations £o be absent from the Regiment from 15 to 30 days effective
April 15th and to lesve Nakar in command during my absence. That this peraiseion was
granted by Geaeral Wainwright eerly in April. That we had from the First (Gaptain
Minton's) Battalion I‘Mdl of 45 men under an officer (Pilipinos) and Acting Sergeant

uech ri on detail to handle on of the dock and alr
21014 since Februsry. Acting Sergeent Rush reported to us the former Japanese Lunber
Concession there-2180 that there were several Japanese owned motor launches coanected
with 4t in the vieinity.

4 up untdd February lhs 1942 we called our unit the Pirst Guerilla R 4

o e P Fadiogran from General Msckrthur ordered its disuss and g e
e e afentry. That we had used "Piret Guerilla” believing that to bo our correct
designation because our plane in Pebruary had dropt addressed to "Major Everett L. Warner,
e on piret Quorilia Reglnert & cipher device and codes for ua end for Kebigeo

T ndAng  ivered there thru 24 Lisut. Francis Gamp.

That in this connection planes came from behind our lines to vieit us on four
ocoasdons but did not land., That the planes dropt ue firet the ciphur device, code, #nd
medecine some of which broke in . Socond trip the planes dropt shoes for Minton
and me and medecine. The third and fourth trips & boxes of rifle 30 calibre ammunition
were dropt about half of which bent up unfit for use. That the last vieit by planes was
after the Fall of Bataan or about April 15th.
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comend to Major Waksr and e Artillery Assignment. CGeneral

:zinlrigm replied thet 1t wes desired that I remain where I was.

That ordered by USAPFE Weadduarters in March to reduce €0 tuo Philippine Army
Ingentry Battalions plus attached troops (Philiprine Scoute and Americans) we as men~
Lioned beforo in this report we reduced our strength from more than 1600 officers and
men to less than 1000. %

hat ‘e of iy most @LEPicult probléns among this troops wis to lupress upon them
€ho Lnportence of midntaining secrecy of ullitary inforsstion. Thot snother wes the
ssed on them and
Y.

That {n Msreh 1942 T wes visited by two groups of officers from Lt-Colonel Horan's
Headquarters (The 121st Infantry). The one group being Capteins George . Stevens end
Stanley E. Johnsen, and the other, Captain George T. Scholey, First Lieutenant Dean
Nicholson and Acting Sergesnt Harkemey (Formeriy Adr Warning Service). That the first
named groip wes on & wission from Lt-Colonel Horan which ‘alesion wes to find out from us
the tables of organisation of Philippine Amlﬂ!mlr’-md to lesve with us certain
dooukents oh by Najor Welter Cushing which we were to send in to Headquorters
Philippine Department by plene if seme camé to land on our George Field.

fhat in this connection 1 learned that Lt-Colonel Horan inetructed Coptain Stevens-
ot yet actuslly comaissioned-as follows, quote- *I am making you & Lieut-Colonel on
thie trip since I do not desire that you be outranked." unquote. That these officers
ore instructed to look over our set-up which they did-Captain Scholey's
Group joining them for visit to Camp Minton ari George Field. That Scholey and Stevens
both stated to me-quote “You have a real set-up here,” unquote.

That I was impressed with thess gentlemen from Lieut-Colonel Horan's Command quite
und when T learned from thea thet thelr commiesions hed not yet been sctually
confirmea I recioed Headquarters USAFFE and requested that this be done. That early in
April the men named in the previous psvagraph mere commissioned in the renks mentdoned
with $helr respective names.

Thet 1ate in wereh our Philippine Depa: Headay
to "gtop stealing" 1ieut-Colonel Horen's men, That whoever mad
thing as "stesling’ Golonel Horan's men had happensd made such accuestion unfairly and
without grounds. That I mever at sy time made any attempt to "steal officers or men
from anybody. Thet on gévers) ocousions officers and enlisted men believed by me to
belong to 1ieut-Colonel Horan's Troops wrote me asking to join my forces and in all but

case ed them. That the one exveption to this was in January 1942 when i1}
with malaris I received from Master-Sergeant Montecastro (43rd Infentry P.S.) a letter
e Nntecastro stated thet Lieut-Calonel Horan Wes disbanding hs trocps and that
he (Mombosnstro) did not desire to bo inactive but ‘desired to join me. Tt I replied
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by letter to Sergeant Montecastro stating that I should be.pleesed to have him under

the circumstances. That later Private John R. Marshall QUC #6572813 and Corporal |
Quinley formerly Air Warning, both recently with Lt-Golonel Horan reported to mv Head |
quarters and stated to me thit Colonel Horan had told them that he (Lt-Colonel Horsn)

@1d not know where his Headquarters would be, that food was scerce add that they (Mershell
and Quinley) were now "on their own". That these soldiers ceme at sepsrate times-Marehall |
in February and Quinley in March, but each with the sime story., -That I permitted the men
0 remsin untdl I could ascertain the truth ebout them end that, Gaptain George Scholey

of Lieut-Colonel Horan's Forces-the 121&t Infantry stated later, the informstion steted by
Marehali snd Quinley was trues |

hat, about the middle of Mirch T was succersful in getting. about 10 you eons
Whten T hoped to use as carriers from our Intelligence Detedls out from m..,nga:;: in [
order to speed up getting in important information, and keeping it from paesing thru
Fllipino Barrios and the populstion. That as mentioned, before, it was difficult to keep
military information awey from the Fillpino Populace with my soldiers, and once cut, &
plece of would frequently be and twisted, also I suspected onee or
twice, gotten into the hande of the enemy,

Thet a perticular md peculiar instence of news lesking lato Japanese Hands s the
following. That in early February our patrols snd intelligence reported heavy enemy
troop groups in Tugueguarao md Ariteo, That upon confirming this news I radiced our
Headquarters asking thet we bomb thrse places from the air. That four daye following
Ay request-four bombs were dropt beside the road Just south of Aritao-between there md
Bone to the south. That emost simltaneously & dive bomber dived down (identity

od imerican to me) on Tugueguarao with one bomb. That Filipinos seemed overjoyed
at these actions which our patrols and Filipine Civiliane reported that upon thaniing
our high commd for this action-ourHeadquarters denied having ordered my such ‘bombing.
That investigating further I was able to ascertain the follawing, Thet Filipinos had rot
hold of the news from our transmitting station detail and passed it on that we had
mentioned be bambed, (This was likely not. decoded by the enemy from
devige arid codes.) That receiving the infor-
mntion from Filipinoe the Japaneee Forces faked a bomhing then pointed out to Filipino
Citizens that our forces were willing to bomb and destroy their towns. But that we were
Poor markemen, in that no damage was done to intended objectives.

That as pointed out we kept Philippine Department Headquarters informed as to enemy
md y the of Nueva Feije, Nueva

Viscaya, Tsabels and Cageyan. That we frequently acked for ammunition having in late
Mareh not more than 5000 rounds of rifle emmunition for the entire regiment and 3 Browning
Heavy 30 Calibre Machine Guns. That Private First Class Albert 8. Hendrickson and Pvt.
Yeno Tony Msnglamell who had reported to us for duty Janeury 1, 1942 and sent by me to
looate 2 air-cooled 50 oxlibre machine guns which they reported Lieut-Colonel Horan had
ordered buried and 5000 rounds of for Hendrickson and ineisted
thet they knew the location of the equipment-did mot return but remained out at Lusod
Semull and mede themselves generally troublesome there, it was reported to me, In late
larch therefore I directed and sent Major Manuel Enriquex to pick up Hendriekson snd
Mengiameli and their equipment and to teke charge of them. That Enriques did accemplish
this but did not get Hendrickson back uhtil about the middle of /pril.
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Thet, continuelly we redioed at intervals requesting Philippine Depertment Head-
Guérters for ammunition & porteble rudio set-which Headquarters promised to send to us-
thd for & Steff Officer to come to look over our cet-up and report to Headquarters so
hat H.p.D, could advise, That we could have raised, housed, and fed an entire division
provided we could got arms, amminition for stme, and believing oo we were promised, that
help would come, we believed-I did- that a diviglon slready to go futo action in the
Cageyan Valley Mountain Province and even perts of the Sigrra Madres as well as the
Carabellae could be of considersble tacticel velue. That further we felt that these
mouttbédns had grest stragobic value if our high commund chose to use them. That as
bolnted out, the second air-lending field at Cusipuren and the ehip dock in Caeiguran Bey
Sore constracted by us at considersble effort chiefly in order to facilitste supplying
orgeniged forces, That we plenned and could have conetructed rood trails for pack traine
Seross o Casigurin Bey from various favorcble dump points which could have been protected
if Hesdquarters Philippine Department had so ordered.

t realising also that our rsdlo number 171 trensmltting snd receivisy set was too
canbersom to orect in the best spots from time, to time as necesssry, becanise of the
great possibility of breskage and difficulty in transporting sumo, we carried on con-
siderable radio with H,P.D, getting the portable set. That we
were anxlous to get this set snd as here steted, were promised it, by Headquarters. That
£inally when we knew there was mo longer any chunce to get the portable set from Head-
qu-rters me compandoered the post redie sets ab Casigurcn and Palanan. Thet our chief
recson to have portable sets was to establish contact between Bettalions if spread out
2nd to keep one set constantly safe for contact with, Headquarters Philippine Department.
That we feared capture or destruction by air boabing of our 171 set if located by the
enemy and that seversl times Jepenose Scouting Planes came over our locations looking we
believe for our radio and for our cemp loostions, 'ﬂwt_tm-' planes hovered especially

£ Tua o

ra

%ime the mnemy would tske to follow up hie radio detector information. That in the case
of Camp Nery it was probably too well hidden to be spotted from the air but I learned
that ince Mejor Bnriquer had chosen to use chiefly civilien labor in ib's construction-
of the civilians had given the camp's losstion to the Japanese Foroes. Thut also
re visited by spies in tho Jepanose Service (Filipino's) two of whom were convicted
by court-martdal md executed.

fhat back in Februsry when the first big Jupanese Drive was taking form in Batean
1 held a regimental officers mesting for the purpose of planning a way to bring my entire
1

to
mine. Thet on tho advise of Majom Naker and Enr:
my forces to Betaan about 230 miles (380 kilometers).

Thet our intellipence and combet patrols eontinued to function and we reported their
sctivities as we Were sble to. ~Thet as before menticned, I had received permission from
Genersl Wainwright to meke a reconnsissance and inspection trip into the unexplored
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he new ship dook and airfleld by 5 ones o

territory md to t! 38 han
h That in addition I was anxious to
sets

trip to lest from 15 to 30 deys effective April 15th.
now get and set up st _snother locatien, the p at of Caslr
and Pelanan since it appeared doubtful that I was oing to received the portsble set
pronised me by Headquarters Philipoine Depertment. Thet now, early in April the instolle-
£ . anege Forces in our arca had moved
out 4n 1arge numbers and thet we notified Headquarte i
belioved the enemy to be reenforcing for enother big effort on Bataan. That I wanted to
explove into the unexplored territory for the purpose of blazing snimel trails scross the
Sierra Madre liountaine to the Pacific Ocedn (Caciguran Bey-Diatican Bay and Palanen Bsy).

Thst beginning April 4, 1942 we were informed tht the Japenese Forces were beginning
an sll-out attack on Batsan, each day increasing in {ntensity. That on April 10th 1942
Sbout seven ofclock P.i. Major Naker returned to my Hesdquirters from our transaitting
tetion st Dibuluzn 27 kilomsters south with a KORI (Sen Francisco) News Broadcast to the
effect thet we had lost the Philippines but would regein them, Thst included in the
st o War Stimson, General MacArthur and Commissioner

That in sddition to the news broadcast, Ma jor Nakar brought

ral Philippine-/mericen Forces, the following-quote:

were
Elizalde, in Vashington,
from the Gene:

BJ/DO_ 10:204 April 10, 1942
It-Colonel Warner IMT-King surrendered Batesn yesterdsy to enemy
divielons stop. They will pay more attention to you now end.
Vainwright

That upon receipt of his first battalion copy of the KGRI News at Sinuanguan Norte-
Captain Varren Minton ceme riding to my Headquarters with the report that he was getting
from Filipinos. The mews that Corregidor also had fallen for the resson that the
Japenese Forces had demanded it's gurrender, holding the approximately 45,000 Bataan
Prisoners a6 hostages snd stating thet these would be machine-gunned unless Corregidor
also surrendered.

That upon recelpt of General Wainwright's messare I called Major Naksr my Executive
into conference-I had great-confidence in Nokerle ability and judgement and had three
tines asked for his to Lieut Golonel-and with mape before us we agreed
upon the following

(&) ‘That with the influx of large numbers of Jepanes: Forces into our
territory ous subsistence supply lines and sources were going to
suffer.

(b) That any effort on the pert of our forces to attempt a stand

Anst_Japanese Farces in equal nusber would most likely pesult
in our ennihilation since we had only about 3000 rounds of ammi~
aition in the entire command.and 10 hand grenades.

That uajor Nekar and T agreed on the following solution to the situation:

(s)* To seatter énd disperse in smll groups wnder officers and non-com-
missioned officers, all of my men, thruout the Barrice of the Cagsyan
and Varner (formerly King Kong) Velleys, and the east coast Barrios
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of Isabela and Tayabas with Regimentel !ssembly Point to be
Jones Isabela. (The governing commission-Governor, Provincial
Troasurer and third member of the province of Nueva Viscaya had
in March 1942 officially named and recorded the Valley of the
Jddalam River-fornerly known ae the King Kong Valley-the
wharner Velley" in my honor.) That dispersing the troope in
this manner two points could be accomplished.

1. The subsistence problem would be solved in that the men
could share proportionately the food of the Barrios at
the same time assisting the farmers.

2. By dispersing large groups of soldiers there would be
less attraction to lurger bodies of Japanese Troons in
sttack formstion (Tho we could have taken care of a con-
siderable attacking force hed we ammuniticn.)

(b) To operate the 171 radio set as long as it could be ressonably out
of the way of capture or destruction by the enemy but to substitute
for 1t as soon as possible a more easily portable set-one from
Casiguran or Palanan.

(c) To maintain a highly portable regimental headquarters.
(a

o Gall at orige & meeting of the regimental sud battalion stoffs
for purposes of instruction in the above plan and to order same
effective as of April 1l.

That on the night of April 11, our Headquarters received infomation from patrols
in Sen Jose Nueva Eeijo thet approximstely 3000 Japanese had arrived that date in
san Jose headed for Mueva Viscaya md Isabela.

That our reigmentsl md battalion officers meeting was called for 10 o'clock A
on the 11th of April but prior to it's convening ancther important event ook place-sn
event which caused me to somewhat change my personsl plans end to order the Americans
in the regiment with me for what I believed to be the good of the Filipino Citizens
nearby if not for their peace of mind. That I felt deeply appreciative of these people
29 their up-bo-now fine penerous spirit towerd us end aince we were not able to defend
them in battle I decided that I did mot want to bring additional suffering to them by
inflicting enemy punishments on them for their loyalty to me and my troops.

That esrly on the morning of April 11th before our officers meeting, a committe of
Ottizens of Tsabela Provinge lead by Governor Visaya, Treasurer Jusn Silvestre (Spokes-
nan), the third mesber, and the ayor of Jones, with seversl other proainent minicipel
offieisls of Issbels and Nueva Viscaya called, That th delegation already had news of
the fall of Betasn #nd wes visibly nervous over what would happen to the people here 1f
our troops attracted Japaness /ttacks, kmowing that our forces had little chances
against well orgenized troops heavily armed.
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That T informed the delegetion that we had made plans to disperse our troope in
such  moy that they could be inconspicuous ot the came time helping the farmers-end
$het we pisnned to have our Hesdouarters as porteble as poseib

Thet, the eivilien delegation now seemed concerned that the presence of Americans
emong them would increase the danger of nttack on the people and the spokesmn r. Jusn
Silvestre suggested that.we pernit them to hide away me, Captain Minton, and the other
Americans.

That I replied to this that we fmericans had no desire nor intention to hide away
but that I would tuke charge of a movement that would remove any situation of denger for
the people on our account. That at our officers' meeting which followed and at which
Medor Enriques of our Second Battalion was not represented I gave the following verbal

order.

1. 'AlL Americsns-officers and enlisted, in the Fourteenth Infentry
would immediately accompany me-and in cuses where they were out on
details instructions to Major Naker were for them to. follow me-
first to Pinappagan thence across the Sierra Madre Mounteins east
to Casipuren or the Barrios near thereby.

Captain Minton (First Batbalion) would bring his battalion over the
same route end place it diepersed in the Casipursn Bay Barrios.

Megor Neker would remsin in the Cagayan Valley in command of his
end Major Enriquez troops and the radio and would upon approach
of the eneny destroy or bury the radic end scatter the troops
thruout the Barrios in the Lower Gagayan and west thruout those
of Warner Valley. The radio to be traneported as far as poseible.

»

3,

L. iny opportunities for harassing or delaying action apainst the
enemy would be teken advantage of.

5. T would contact Major Nakar as eoon as possible at a later date
with further instructions.

With the above instructions clesrly underetood I left Headquarters at Osal shortly
after noon April 11, 1942 and proceeded to Cemp kinton st Sinuenguan (N). Thers with
Captain Minton we prepered the First Battalion to begin its' movement to Pinappagen the
following day.

fhat prior to leaving Headquarters st Osal I wrote out the following message to
the Commanding Oeneral, Philippine Department and loft eame with Major Nakar instructing
im to send it during the next operating hours of our radio (That unless we were
1 a Philippine Depa: » %o operated the radio over
approximately two 2 hour periods daily in order to conserve fusl.).
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The message-quote
nCommanding General 11 April 1942
Philippine Department

subsistence problem with us now likely to become acute. Am
sesttering troops smoung Barrios to ease situstion also for them to
ssslet formers. Fill order imericans in repiment to join me snd will
try to join United Forces elsewhere. Meantime will now leave on
resonnsissence and inspection trip euthorized by you, leaving Nekar
in comnand until further instructicns. Our assembly point mill be

Jones Isabela.
varner

Ihet my resson for mentioning "Try to Join United Forces olsevhere" wag for two

purposss. first that Lf I found ona of the Japanese Launches reported at Casiguran, to
ould consider taking the Americans and making effort to join Chinese or

In China or even venture to reach fustralia after I hed first set up one
dlo sete on directionel cntennae to telk with Hewail, the United States,
Thet now I wae skeptical as to whether or not our Hesdquarters at
actually under Japanese control as Filipino rumor had it. That it was,
7ful that my meseages to H.P.D. might be acknowledged as received,

Corregidor was

and I was honestly fea
in fake, and thet messages to me likewice sent directly under enemy observation and
&) ibi of

D

command. That on several lone during the o g
our signel deteil had grest difficulty in meking radio contect-onoe reporting to me that
contaot with the United States had to first be mede to contuct Corregidor. That the
second reason why I worded my message "Try to join United Forc evhere" was to mis-
lead 4in information leaking out to the public as to my whereabouts. This idea worked for
@ while but in 4 deys sfter I reached Palanan Bay all of Isabela Province knew it I later
discovered.

Thet on the morning of April 13th at Pinappagan I received the first news-nentioned
before in this report-thet 3000 Jupanese troops were in Nueva Viecaya and Isabele.

Thet on the moming of April 1kth T proceeded with Captein Minton, Acting-Staff
Sergeant Coyle, Corporal (Quinley and 150 officers and men of Captain Minton's (the First)
Battelion eastwerd ncross the Sierra Madre Mountains toward the Barrios on Lower Casi-
guran Bay and the municipality of Casigursn. I reached Barrio Disspou on the 19th of
Aprl n the afternoon, That Captain Minton with approximately 75 of his officers and
men cont inued on into Cagiguren. That on April 2lst I moved farther up the Bay to
Barrio Dinelenen Te That there I prepared o messae a8 to my whereabouts to be
rudioed to General Weinwright and sent same by a corporal Troop "C" 26th Cavelry (PS)
to Mejor Nekar to transmit. That I received no acknowledgement nor reply from Nakar-
in fact I did not receive any word from him after the news about the 3000 enemy troops
April 13th, in his message deted April 1ith.

on or sbout the night of the 2lst of April Qaptain George T. Scholey, Lieut-

Thet
enant (1st) Dean Nicholsen, Acting gergeant Harkaway (AW) and 2 Chinese Sergeants Lao
Hong and Tan Toh all of Colonel J. P. Horan's 121lst Infantry arrived in Casiguran.
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. That they reported that they had been on a mission for Colonel Horan and were cut off
from their units by Japsnese Infiltraticn. That they therefore decided to join us.
That on their may they had seen my iajor Manuel P. Enriquez end some of his officers in
Bayoabong Nueva Viseaya. That Eariques was according to Scholey badly frightened end
wat dismissing his mea. Thot Captain Scholey and party then proceeded to our Hesdquarters
ot Osal, That here according to Scholey were some Americens. That Lieut-Colonel Naker
(Scholey reported that liakar's promotion which I requested three tines had come.) wes
ng my orders that Americens follow me and wes persuading some of them to remain
with him. Scholey sleo reported to me that he belisved Nekar had pulled o "fast one" on
me and had engineered the meeting in which the civilisn delegation of April 1lth
described above had culled on me expressing fear over the presence of imericans. That
according to Scholey, Naker had arranged this beforehand with his friend Juan Silvestre,
T add in order to get comnand of the regiment himself
(Naker). That I do know that Nakar was smbitious to sdvence himself politicelly.

That thinking over Scholey's report to me I decided then and there to right matters
and on the morning of the 22d of April sent a second message to Lt. Colonel Nekar
instructing him to consider me ctill in command. That I was remsining in command and
had no idea of leaving the Islands unless relieved or ordered to do so by higher auth-
ority. That he (lakar) would make 11 report to the Commsnding General H.P.D. by
redio of my positions and activities. That this order to Nakar from me according to
lster information froa Lieut-Colonel Kalakuka Q.M.C. of General
wes not carried out tho it was received by Nekar. Lieutenant-Colonel Kalskuka informed
that Naker did not radio in to H.P.D. this That further to
olonel Kalakuks & message was sent to me by General Waimmright to retein command and not
to turn same to Nakr. Heither did this message nor sny word of it ever reach me
tho Lieut-Colonel Naker knew at all times how to resch me and also knew my locatione.
That I, however, did not relinquish command of the regiment at any time and finally sur-
rendered the 1ith Infantry in compliance with Lieut-General Wainwright's order as later
herein desoribed, to the Jepenese Army.

Thet at Casiguran the ship dock end air lending field were completed and passed
th don of these also gotng to Captain Warren A. Minton

2 t for
commanding my First Battslion.

That on the morning of April 24 one of the launches »iezed from the Japunese Lumber
Concession came down the Gasiguran Bay and anchored off my Headquarters at Dinalanan,
Tayabas, There was on board Coptains Minton and Scholey, First Lieutenant Dean Nicholson,
Acting Sergeent Harkawsy, Sergeants Leo Hong and Tan Toh, Corporal Quinley, Carporal
limpanan and Private Rusch. That in their possession was the post radio transmitter
from Casiguren without generstor-same being reported broken beyond repuir. That in a
meebing held on shore before noon I decided that we would go to Palanan and there I would
obtain the Palansn Post Radio and that eomewhers near in a suitable place we would erect
on directionsl antennze and operate & radio with which we could contact Hawaii, the
“nited States and Australia, That before leaving I instructed Sergeant Primitive L.
Gorospe to follow overland to Palenen and with Acting Staff Sergeant Janes R, Coyle and
Corporal Joyoe Altamero in addition to the nine officers and men alrveudy on the launch I
boarded and we moved out the Casiguran Bey énd headed north, Before leaving I instructed
Sergeant Gorospe to bring overland with him ap tely 30 non-commissioned officers
and privates for guard and patrol work sround Heedquarters.
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that on the morning of April 25th we motored into Distican Bay and spent the day
repairing and trying to ‘condition the engine which wes burning far too much fuel and
e fne smoothly. At dark we moved into the Pacific and again headed north. That
O e ho evening we hit storay weather and heavy seas but resched end anchored in
Palsnan Bay about 8:30 A.M. April 26th. Here we motored the boat into one of the
P os of the Palanen River and set, up teaporary Headqunrters on Sibng Tsland at the
mouth of the Palanan River and Bay.

b2 orted, was in Tlagan, gtill broken, its' pacsage to lonila having been delayed by war.
B ite) looation in Ilagan wao belleved to bo knom and I decided to try to pet it and
repair it ourselv

hat we had eleo along with us o commerical radio receiver and six three cell batter-
jes all nearly run down. That we did succeed in getting a small one cylinder gasoline
engine with which I hoped to charge batteries and operate the radio until we could locate
and build a dam and water-wheel for generating power. That on lay First I made a
reconnaissance for such water power site and located an excellent one near Barrio
Diasticen ebout ers south west of Sibang, past Palanan-where n stream at the
bsse of the Mountains (Sierra Madre) met the Palanen River from the northwest.

That now May 6bh I sent Captain Warren Minton in charge of a detall consisting of
Corporal Quinley, Corporal Limpahan, Private Rusch and about fifteen volunteer guards
across the Sierra Madre Mountains west and south for two purposes-first to locate obtain
and return to us if possible the generator (110 volt) seid to be in Ilagon-secondly to go
to my Headouarters under Lt-Colonel Nakar in the lower Cagayan Velley, send over our big
radio with him & report of our to Philippine and to
bring to my new Headquarters at Dimatican (to be) the generator and tubes of the big 171
redio set after Nakar had sent in my report and notiffcsticn of whit I was doing in
changing the radio.

That T hed planned originally to have radios operating between myself and two
Battalion Headquarters but now decided that due to lack of generator that it would be of
more value to our services to have st my Headquarters a portable set mith which to con-
tact H.P.D. and then later if possible, the United States Hswaii and Australia. That
from the heavy bombing of Corregidor reported over radic brosdoasts I expected Corregidor
%o fall because I felt and believed that the Japanese Forces would attempt a troop landing
there.

That in the early sfternoon of May 7 I heard radio broadcasts that our forces were
offoring to negobiate with the Jepanese under a white flag, That on May & I head the
Voice of whon was clsimed to be Genersl Jonothan M. Wainwright calling for the surrender
of General Sherp in Mindanso, Golonel J. P. Horen in lMountain Province and Lt. Golenel
Guillermo Nekar to surrender my forces. That this happened &c I planned 1t to be. That
I retained comsand but was publicly out ofthe picture” and I determined at this point
not, to surrender. That also I did realise by now that Naker wented to keep me out of the
pleture in order to himseif "be the hero" of what was to later happen.
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tng convinced of the surrender of Corregidor I seat o specisl messenger
onowith this nems, instructing also Captain Kinton to contact Naker if
und to bring back the radio generator to me from our regimental

That sfter be’
after Captain Mint
possible with the news
171 set.

hat, T had heard from an offleer pussing through Palanan en easrgency leave
da; rior to surrender that Lieut-Colonel Nakar had on about May First discontinued to
operste O o padio for fear of its destruction or capture.

Zhat on about Yy 10th I roceived a reply from Captain Mintan acknovledging recolst
of my informetion and 1 That, we AN dn
of the dam and water-wheel and established Hesdquarters at Dimatican. 3

hat on Sundey Nay 2k Gaptadn Minton returned to me with the following report.

(a) * There were about 3000 Japanese Troope in the middle Cagayen Valley
with main bodies at Ilagan, Sohapue and Jones.

(b) Thot he (Minton) had gone scuth menrly as far as Jones where he met
a detachaent of Nakar's soldiers who inforned him that Lieut-Colonel
Nakar had disbanded his troops and had himself gone to Mountain
Province-exact spot not known.

(¢) That further effort to check on this information from other sources
brought Captain Minton the same story.

(d) That from what he could learn shout the subject from responsible
sources-Tieut-Colonel Naker had gince Captain Minton's and my move-
ment to the east coast, not carried out my order to have all
imerieans follon and joln me but had rathor encouraged them-if
they were lower than his own rank-to remain with him until about
May 3d when their presence made him fearful-then Nakar endeavored
to get rid of them.

port on
experiences below.) That also Lt-Colonel Nakar falled to
order lieutenants Herley Heib and Francis Camp to report
to the east coast.

fhat he (Captain Minton) had sent Corporel Tirso limpshan to Tlagan
to get the generator reported there and after 10 days Limpenan had
not returned. (Captain Minton believed him captured by the Japane:

(£) That Corporsl Quinley and Private Rusch had been allowed to remsin
neer San Marieno for the purpose of gathering and returning to us
further informtion of value.
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(g) That due to the report thst Colonel Nuker had pone to Mountain
province (Which I did not believe because I knew too well thut
Hakar wanted to be a "hero" in Isabela or Nueve Viscaya)and
becaure of the locaticn of Jacenese Forces in number betreen,
Captain ¥inton felt that it would be impossible to locate the
radio set and therefore did not pet the generator, for our use.

That on Vay 10th while in Palanen Cuptein Ceorpe T. Scholey #0-890-360 and First
Lieutenant Dean Nicholson 0-890,370 purchased for #65.00 of their own furids a lirre
sailing Bange with outrigeer with which they announced their intention of meking o pet-
away to the China Coast or iustralis snd invited me to join them. I declined but since
Ceptain Minton did desire to po I asked that he be taken along. Tt with Captain Minton
1 planned to send to USIFFL Headquirters copies of our rosters, orders ind a full report
of our locations and activities and Captain Minton's miseion wae to reach friendly troops
1f possible where thece papers were to be sent forward. That meantime I would be making
every effort to locate a generator for our portable radio.

That on or about May 27 1 sent an intellipent Pilipino Citisen, Trinitario Pintang
of Pslenan-(a sunitary inspector who had & personal missdon in Jon Tsabela) to try to
contact Lieut-Colonel Nakar if he wae anywhere in the Lower Cagayan or Warner Valleys.
Uy instructions to Pintang were to go f£irst to Pinappapan for information as to Nekar
location. To Pintang I gave, for delivery to Nakar, Lieut-Colonel Theodore Kalakuks's
true copy of Generul Veinwright's order to surrender, also a messare from myself in code,
and Colonel Kalakuka's personal appeal to Naker. That these messsges from Kelakuks to
Neker had been written by Kelakuka and sent by him thru a Lieutensnt Obinia who turned
them over to another Filipino &nd they reached Captain Minton outside Jones, and Minton
brought them back to me. Thet Lieut-Colonel Theodore Kalakuka O-16841 wes fenera)
FVeinwright's specicl representative to assist in bringing about the surrender of my
forces snd had arrived at Bagabsg Airfield (with Colonel Galbraith who was after Colonel
Horan's troops) in a Jepanese Plane on Moy 9th. Kelokuka lster went all the way to
Pinappegen for Nakar and we aftervards learned Hakar was there at the same time, bu
P 1ipinos protected and hid him and denled knowing of his presence. That my instructions
to Pintang who was to now attempt to contact Nak:r was to dis mission of deliverin
thess wes » with no one but to locate Neker and give the messages to him perconally.

That on the night of June 5, Corporsl Tirso Limpahan returned from Ilagan to Captain
¥inton, now with Csptain Scholey and Lisutensnt Wicholson in Palanan preparing the get-
amay bost for & 90 day voyage. That Corpornl Iimpanan had been capbured in Tlapen and

ed-unsble to ilocate any . That in ng thra San Marisno Issbela to
resch Captein Minton, Limpahen had there contscted Lieut-Colonel Kalakuka who had in
Pineppagan lesrned of my position and had been directed by Japanese Colonel Yoshigaws ot
Eohague to contact me. That the Japanese Intellirence had now learned my position also
believing that Major Eugene C. Jucobs I.C. was with me. Major Jacobs was on his way to
Join me and the story of him will follow in this report.

That in Sen Marieno, Corporal Limpshan was directed by Lt-Colonel Kelakuka, repre-
sentative of General Walnwright-to deliver to me a copy of Oeneral Waimwrighte orders to
surrender also & letter which he-Kalakuks wrote me explaining and anncuncing; FPirst-that

26



N LAATOLE LAY,
Authority_ D78

nd of Genersl Tai had been the Preside

the unoonnﬂim end that he (Lt-Colonel Kalakuka) had personally seen the radiogram:
the United SU6CY, ure to surreder would delay the acceptance of the surrender of

e mright by the Commnding Gener:l Imperial Japanese Forces. That instead of
General Velal eing granted there would exist a state of cessation of hostilities.
. Lorid mesn that our surrendered troops would be held as ceptives and not
That, thie U0 he rights of prisoners-ol-nar, and this would likely leave "loop-holes’ for
entitled t of our surrendered troops. That to date the Japanese Forces were living
the op to their agreement to gaurantee the lives of those surrendered end would
Lo do 80

ir;t::ﬁ_" o do 80 Af the surrender became complete. That thus the personsl letter of

Tt-Colonel
assieting

ghat up to now I had determined not to surrender but had planned to erect on
gipecticnel antennae at 1l costs one of the portable radios with which I could telk to
he United States. That now however believing thet the plan of our high command wae not
to continue the war in the Philippines I felt that my next obligation mas to my fellow
soldiers now surrendered and I evaluated that my remaining out could do little good for
the cause whereas it might even bring hardship and suffering to Filipino Civilians as well
ae to my fellow soldiers. I therefore decided that I would surrender. I had heard
General Vaimeright calling to Lt-Colonel Hakar to surrender my troops and had seen a true
copy of his order as described above. I learned later from Lt-Colonel Kalakuka that
Genersl Waimwright had radiced me 2 reply to my last message to him-but this message never
reached me tho at all times Nakar knew my locatdon,

of

kalakuka to me, also one from Lieutenant Ziegler, who knew me and who was
Kalakuke, informed me.

That together Captains Minton Scholey and I diecussed the matter of and
together me agreed to surrender. That I wrote a letter stating our decision on the night
of June 5th, addressed it to Lieut-Colonel Kalakuka-awaiting my reply in San Mariano
Isabela-and started it off to him, the following morning, June 6th 125 kilometers away
from my position by Captain Minton. That in my reply to Colonel Kalakuka I told him that
I would be in Sen Mariano if possible by the night of June 13th accompanied by the
remaining officers and men not now present with Captain Minten.

Thet on the morning of June 6th I announced to Acting First Sergeant Gorospe and the
30 Filipino enlisted men of Headquarters Company that we would surrender. That by night-
fall all but five had leftdeserted. That 6 days later Sergeant Oorospe was "too 411
with Malaria to g0 on further end I left his outside San Moriano with the promise that he
would turn in at Echague, That Corporals Limpahen, Altamero, and Privates Firet Class
Bavea and Valderis continued in with us, That we left Dimutican June 7, and Palanen

June 9-Captain Scholey Lieutenant Nicholeon Acting Sergeant Harkaway and the two Chinese
sergesnts preceeding us by six hours, That with me were icting Staff Sergoant James R.
Goyle JM¢ and the Filipinos named above,

That on the late afterncon of June 10th I reshived  note returned from Captain
Minton ahead steting that he had contacted and was with Lt-Oolonel Kalakuka who would
await us in San
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hours later-cbout dark, ond as we were ot the eestorn base of the high

8 Tohe Slerrs ledre Range I met Captaln Scholey and party who had rovend
snd were now Teturning tomerd Palanan, Thet Scholey now informed me he
d about roing in with Lieut-Colonel Kalskuka and now sald that they

wented O ‘That this I refused to do stating thet I could not countermand General Wein-
to do 80 or. Soholey homever with Nicholson, Sergonnt Harkaway and tho twe Chinecr
wrieht's Ofie Journey toward Palenan. That I felt convinced thut they had no intention
D:ntﬂ':::d.rw unless captured.

of ©

4 I with Sergeant Coyle and the Filipinos mentioned continued on toward San
reaching there June l4th where we mot Lt-Colonel Kalakuka, Captain Minton, 2d

t Albert S. Ziegler (who had surrendered) from Colonel John P. Horan'e Troops
1216t Infantry) and was assisting Kelekuka)) and a Mr, Roy Fuxmsn eivilien Aagteaiden
iiaent of the Philippines whom Colonel Horen had recommended for comiscton but et
Tot commissioned-but aleo surrendered to Lt-Colonel Kalakuka

That here in San Marieno, 1ieut-Colonel Kalskuka had, before my arrival, succeded
in locating end ketting to surrender on of my Philinpine Amy Officers of the Reguier
ray-First eliot P, Bulan-Infantry. Thet Bulan had been my scefstent
exssutive officer and T had left hin to work with Major Noker. That he had bean on duty
niear Sen Mariano and hud come to vieft his father ex-governor Bulan of Tsabels o alo
in Sen Mariano.

That 4in San Mariano we rested over June 15th then continued on-the entire party plus
Lieutenant Bulen toward Ilagan.

That at noon on June 16th we passed thru San Antenio Isabola and at that place we
were joined by Major Bugene C. Jacobs, Wedical Corps, USA. That the story in brief of
Major Jacob's experiences follow,

gave first trestment thore 4o all soldiors and civilians injured in the bombings by
Jepaness Planes of Decesber 8th and Decsuber 13th. That on Deceuber 23d we ali at Camp
John Hey were ordered to evecuste the camp and did so on the morning of that date. Thot
e¢ nightfell of the same day some of us were ordered to return to Camp John Hay and did
go. That Unjor Jucobe however continued on with one Americen and fourteen Phillppine
Seout, Medioal Datachment Soldiers, and the two Camp John Hay Army Nurses-Second Lieaten—
ante Fuby Bradley and Beatrice Chaubers. That Mejor Jacob's mission was to hike overlamd
onst aoross the mountains to Mational Roed Number Five, then to proceed south and join
our troops in the line. That lajor Jacobe left the two nurses, Misses Bradiey and
Chembere at Lusod Sawnill-about 30 kilometers east of Bagulo and continued afoot with the
Medical Corps Men. The American Soldier was Pvt. (later Corporel) Ryan-Hedicsl petach-
ment 194th Tank Battalion.

Thet sbout ben olclock A.M, on Decenber 29th after having Just paseed thru Pelete
8 and still on Route 5 going south Major Jacobs end party ren directly into Japane
Troops. That there he and his troops encountered firet thres Jupanese Officers in a oar
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ohree 1ight tenks and thet these tanke machine-runned Uajor Jacobs
Llowed 61080l BT EBTUS (0L and his men were able to take cover in the foothille of
LoLLomes o, That T Cof Houte 5 and here Japaneee Troops after dark, hunted
Gepabalio Mounbalnd COT mcucceseful. That now Major Jacobe established a temporary
b omo hour Bt TETC N he high mounteins and. fron here could see considerable
position o0 the toP thwest, and south including the burning of part of san Jose, and
enony

n.

actdvity to the O Bataan. Thew. soon Japenese Foroes were on the norih south

e
ot niig g‘;‘nﬁ e he realised that he could not move far to Lhe south.
- £ froi the south, lia jor Jucobs hesrd that I was morth of him and so
Tty U8 O s he set Out to do bub he wes forosd to move north, anay to the
dectded ,';‘;,;l hive since after sarly Jonuary Jepanese Forces were on thet: road north of
east Of
e + travelling st night Najor Jacobs wae on or sbout.fpril 1lth able to reach Osel,
T edquartors but o fom hours efter Goptain Minton end his bettalion had gone with
hen B oagan. That he reached here also just after we had left Pinappagan for
42 sran and here he meo taken with melaria, returning to Osal for rest and treateent .
fned with Lieut-Colonsl Naker until able to move on. That Lieut-Golonel Niskar
hilippine - "M:n:. that Colonel
raing of Major Jacobs presence with my troops requert: come Witk hinm.
Horen, e Jor Jocobs sttempted o do. - Bt the Aon of his health i oy
mwn- ‘able to start about May 3d and about this time Lieut-Colonel Neksr was anxious
B Mavo the Americens separate from hia. That earlier while ajor Jacobs was 111,
44vate fyan M.0. left hin and continued to foin Colonel Horan. That Uajor Jacobs let
that due to excersively heavy bombing of Corregedore, Lt-Colonel Nakar
wes 1y unable to contact Headquarters Philippine Departaent by radio so that
atervals existing with no radio communication with Headquarters. That shortly after
renching Osal Wajor Jaoobe learned thst I was in Polanan.. Then when

Tssbela, planning to continue over the Sierra Madres to join me. That it mas here that
T told him thst I had received orders to surrender and was on my way to Fehagus to do so.
That Major Jacobs here joined our party proceeding to Echague.

Thet on the night of June 17th we arrived at the First Japsnese Detachment Head-
quarters st Ilagan where the ¥ilipino Soldiers with us had their buggage searched and
here we Lu: over our the Imperial Japanese Forc
among us, end less than 100 rounds of ammunition.

+ There had been ten rifles

Phat the following night we spent in Cauayan and on the aftemoon of June 19th
arrived and surrendered at the Headquarters of Japanese Colonel Yoshigawa in (S P
Privetes John R. Marshall and John Henry Rusch attached to my forces and Corporal Quinley
of Colonel Horan's a8 mentioned herebefore Quinley had jolned us some time. before (as had

had gone with us to Palansn and then back with Rusch under Captein Minton when they came

west snd south from my Pelanan locstion in order to get generstors end contact Lt-Colone)
Nekar, had surrendered sbout May 19%th.
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srendering, the Japenese SLaff Officer Interpreter Lieutenent Caseki
That, upon SUTTENCST Chel James indrew Oreen and Pirst Lieutenant William C. Burch
me thet Lo bulary had surrendered to thea severel days previcusly end had
of the PRELLPPLES Ul cced to thelr respective hosss.
on poral
arty, b.-m-. Lt-Colonel Kalakuka md his assistonts Lieutenant Ziegler
nm in """';,, C. Jacobe, Captain W. A. Mintem, Acting Staff Sergeant
e With o tour nnpmo Soldiers arriving on foot Trom Tlagan one day later.
Siued B W’nuht 'n¢ dune 19th T was permitted to ctay with Lt-Colonel Kalakuka n the
on the B o Cus after first being as to my nce
g of war nd the present wheresbouts of my reginent. Thit T was p.maulnz-ly
tne beglntiif O my redio and I reported that T hed 1uft 1t ot Osal, Isabela.
qu-t”" to go personally after elements of ny regiment if permitted to go -uhout
"m' ops- Thet T wes told that T might' bo called on to do this later-and was,
S will be shown. That on June th I was sent with all obher prisoners of war,
oo and Pilipino, exoept those on duty as drivers for the Jipinese Forces in Eohague-
::‘v.na parracks :{ th;:ﬁmi I;bol&:::n n-mgu- now occupied by & Battery of the
se Field A ory under . Thet here we were trested kindly.
w24 Jepatlel ) ocosstons T was called back into Colonel Yoshizawa's e ohagi
That on sev Headquarters Eohape
for questioning and '.uu Jupariess Intelligence otg cors came to the barracie and ques—
‘tioned me of my regiment.

fhet Lieutenant-Colonel Theodore Kalakuka was kept in Echague my:n in Senior Cuee
acienda and available to the Japanese Commander Colonel Yoshizawa's orde:

Thst on or about June 23d T asked Lt-Colonel Kalskuka to make effort to contact my
former Regimental £-2, Pirst Iieutensnt Leandro Rosario Infantry. That I beli
Rosario to be near his home in Aritao Wueva Viscaya. That Colonel Kalakuka did contact
Rosario who on my orders surrendered and later assisted Kalakuka to gother in about 200
of my officers and men. That to dote there were etill remaining out approximstely 750
of my officers and men.

That on or about June 24th the Jupenese Commander asked me to write letters ordering
sursender 0 Lt-Colonel Guillermo Nekar and Major Manuel P. Enriquez, with thelr Bty sons
and mon. That T wae informed that mny coples of these letters Nould be ma Py

tributed 1f possible so as to reach the of: utmiod = ey B W40t hneie: Tetvors
signing about 20 coples of each. That Liner b ne Jopanese Porces otptired Lt Gelonel
Nokar he had, T was inforned, my letter, ordering surrender, in his possession.

Thet on or about July Piret word came that Second Lieutenant Francis A, Cemp of
Lt~Colonel Nekar's Troops had made & reid on Japsnese Troops near Tuso inl’uulng sons
essualties. Thst Japanese Colonel Yoshizawa had alresdy sent two Amerdeane a Sergeant
Barahouse and Private Darcy to bring c-q 4n and that Camp had replied that he had
captured these soldiers ant dnbemded & 0 capture or kill all additional Americans sent to
apture him. That now Colonel Yoshizawa insisted that Lt. Colonel Kalakuka bring Camp
in and thet Kslakuka now detailed, with Japanese -m-uul Corporal Quinley and Mr, Fux<

Men-both of whom olaimed to know Camp to negotiate his surrender. That now till another
rald by Camp was reported and Japsnece Colonel Toordsand designated Lt-Colonel Kalakuka
hinself to go. Thet on July 10th Lt-Colonel Kalakuka took with him, approved by Colonel
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= tonant Albert S. Ziegler (0-890,522) who stated that he imew Camp
Yoahilana».‘aﬂmddl’:;:ugmm nogotiate his surrender. That I learned later these officers

well and bel: £at mere unable to induce him to surrender-that as o matter of fact
contacted “;;‘,’.i"..:‘iy kiiled or captured themselves by him. That this was told to me by
they were

ve
Yot _Colonel Kulekuke:

4 July 17th 1942, Japanese Staff Lieutenant and Interpreter Sasaki
That on c:: ,:b:rr-“' to interview those of us who remeined there tnpp.t informetion
came to the Bl Fotatus. That et this tine Lieutenant Sasaki.also informed me that I

on oar U;S; KE BVt or aealet in bringing dn Naker and Fariques but that this would
would not be B8 CL, Troops, That, scoording to Saseil we vould 811 go to Beguio, then to
be done BY Y004 later to Japan.

July 19th we prisoners of war were told that we would leave for B
u:’:: %/ t here I wrote & letter to the Commending Genernl Imperial :g:::e:?
£oL1ont1% the PRilipolnes requesting hin to conedder the Fourteenth Infuntry (Bageyen
Forees 19 ' ew) surrendered-this in order to bring about fulfillment of Genersl Faimwright's
-u_x.m o5 sereement. That apparently the Japanese High Commnnder honored this request
ronder B tly after arrival at Cabsnabusn Priscn Gaup we were notified that we prisoners.
full prisoner-of-war status. That we srrived in prison 21, |
= camp July 2let-the
Therioans remsining st Camp No. 1 Cabunatuan and the Filipinos being taken elsewhere pro-
pably to Camp 0'Donnel.

t on or about September 5th, 1942 Captein Minton and I were cal;
camp Hoadquirters where we wers agein questionad as to all our movenent 1":.:";:;?,.":4"““
CamR donel Nakar was nom operating ay radio and talking with lustrelia. That againon =
ceptember 10th and the third time, September 12th we were again called in on cn{. :..h ct.
o “elosely following the third questioning Minton and I were ordered to Jupsnsee Hova "
Thartors with buggage. That we were taken to Cabansbusn, soparated and furthor cueettoned
o Lntelligence officers, That the following day September we were taken Lo Behesus Lo o
Tong truek convoy which included the cer and presence of Japanese Lisut-Oenere) Neve tod.
some approxinitely 400 Filipino Members of 0.0,N.0.P.-that Minton md T were told tnas
were going to hunt Nekar snd the radie. L

hat We arrived in Echague about 10130 P.M, Septenber 13th and

PO o Mg e, g pecdlarts gl iovenk . qfiarme ppeybrianid
142d Field Artillery st the Cadre Barracks, and Captain Minton being sent to Jones x' bel:
about, September 19. That here I was kept more or less in isolation for nearly one menth
tho T was sent o the Japanese Army Infirmry in Echague September 20 to 224 Poy Lrestrent
for imoebic Dysentery which T had contracted ot prison camp and had suffered sieh itace
August, 15th. That I realized I was being held as hostage at the Codre Barracks tho I wae
trested kindly end with respect. That two Japaness Intelligence Officers wers quistored
Totr me for ahout ten days and angeged in friendly conversation with me from tics L iius

That on or about Septesber 21st 1942 the radio of my regiment was found
aur reaoeds, by Japunese Foroes, buried nesr Plappegan. That, T learned later. piitiien
Citisens thare had disclosed the radio's hiding place. That on Septemder 2% fiect.
Golonel Nakar was captured in & cave near Barrio iinuri about 40 kilometers from Finappegen
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hat the Filipino Police Chief of Jones T
to the north and east. T ¢ Thab
Imperial Jepsnese Forces for disclosing Nakapt .
’lﬁogn";:;:u?haeuyw-. That at this time the Japanese i) ttary Loto2t &nd thu
,‘}L,,m along with them in the Berrios of the Lower Cagayan Valley

s unable to give information as to where Hekar might be, They had not comminicated

::;.mn,y since April 11, 1942 more than five monthe previoualy, o
Captain Minton was brought into Jones with the troops which b,

a 1:::: Vinton wes taken to Bagulo as was Colonel Nekar. Alg, that, m"’:::tﬂ::.:;::r
ane ton was able to talk with Nakar who gave ¥inton a brief resune of his (Nakar's) s
since the surrender. That Ceptain Minton was returned to prison oam 5“
Cabanatusn on November 2hth. p

on October 9th after Lt. Colonel Nakar's transfer :
ohague, T mas Boved o Jones Tcabela where T ms u.',mnnh;yt::p'.':,ﬁ‘}z'g fieive
Executi¥e Officer of Colonel Ide, successor to Colonel Yochitans, that un i followin
day I mas to teke charge of a detail of Americans consisting of 14 g
Xalakuka and 2d Lieut. Albert S. Ziegler and it was our mis
tionsl unsurrendered Filipino and American Troops.

Tey T, Ko roerortod there vere three
. rmer;
sStare my Reglment and Corporal Tony Mangianeli-active 1n the Lower u.gi',ﬁﬁi‘ﬁ g
that, enther trensaitting rdlo wee beleved to be opersting neur peamernyy’ 1
Thet the following morning, October 10th, Japenese Golonel Ide met and gave us
instructions to locate these Americans and to bring them in, also to locate and bring in
unsurrendered PLLipinos of the USIFPE now in the treus to miteh we vers s on et 10,
I acked the Japanese Commander if we could guarantee the lives of hoth Amerieun na
Filipinos who voluntarily surrendered and that his reply was yes.

That we wore instructed to follon the couras of the idoalam River to Pinaraped in
the VWarner Valley and at that place to contact Japanese Captain Shojima for further
instructions. That we were further given a Japanese Flag and a white f1sp of truce and
told to be sure to display these since Japenese Troope in the Valley might not know of
our mission and in addition were on the lookout for three A

mericans. Thet approachin
Pinarapad Berrio on October 1lth the Japanese Garrison did mearly mistake us fon tre

three Americans said to be in the vicinity, That at P!

Major's Headquarters about dark October 12th and

rrived at the
s of the three A

there diecussed probebilities of the
in question as well ae Filinino Soldiers.
r the conference my detail wis directed to billet 4n a house in Pinappagan
,.:h.:‘b;‘;:m Lieutenant Leandro Rosario, formerly my S-2, and now detailed by the
5'.” nese Authorities as Provinelsl Superintendent of Police for Nueve Viscaya. That
Pl'“ had up until nom succeeded in getting in spproximstely 500 more officers and men
of the Pourteenth Infantry, That most of these were now in his charge in Pinappagan.
That this made s total surrendered of approximately 700 out of 1000 of the Fourteenth
Infentry.
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[sth my detail was ordered to proceed to the Bu
w“h,:::: ::do::::.:f 131 nappagen '.h-{- to lu;chitur unsurrendered ;:ﬁ:.’:r:o '-;;q:n;:n,
3 Tencab, Santo Hinio, Cala: :u;(.;n;u;\p upin, daily searches were made by ere
2 roops accoupanied by SUFFERIORC T pino Troops and Lt. Golonel Kalakua, and
T piegier. That X mae not oe e e 1 s, bime T dld have smoend
ry Very ‘badly and was qni 3ty eak. That in addition to the 55"10”‘ 1 c
77 4 possible mountain hideouts v searched, but no proven clues to Lhe
whereaboute of Americens could be found. Heither was any other radio locsteqd eecerdujng
o my

ay detall; J%'to oross.  Mhat the first cry vo oo in 50 that rivers and creeits
Tily snd wooded country-the pest side of the Cagayen River.
L1y 28 most of the tiso.

nst, upon srrival at Jones Isabela o1 the afternoon of

sho ws cospletaing of Bliris chillo wes seperated fros ’-LOE:;:::lzm:::km' Ziegler
O T apanese Troops and Filipino Surrenderees was taken to fehipuo. That ko, a0l ms anq
T oRed with Japanese Foroes under Lieut . Kitura st dones. Trat we beth ke ol
pains, I in addition to the dysentery, now worse, h felt malaria

That on October 28th we left Jones with Japsnese T:

in Santisgo Ieabela &nd arrived in Bayombong, Nz::n mﬁ;’."oﬁ"&:“ii‘iééﬁi“ overnight
St That Li-Colonel Kslekuke end I were both very 111 and the Jap 5 o Seteber
sy plenned on rest and treatment for us in Bayombong. penese Doctore on the

That upon arrival in Bayoubong we were placed in comf .
By iignel Larsan sad EAVen ASGeLiach sedioal toeriamat by Piliate piare dn theilils of
Dr. L. V. Leon whom I had known. That Captain(doctor) Uchiyama of the hr: under
lodtosl Corps and Lieutenant sasaki, Staff Officer and Interpreber were rosmenciii;
this good care, spproved by Colonel Ide. responeible for

That on the night of October 30th Colonel Kalakuka lost o
%o the Jupenese Arny Hospital nesrby. That there the following ::t::ﬁ::' vas mved
b o ted of corebral mlaris. That both Jupanese and Filipino Dootore disguessd

our illness-Kalakukas and mine, cerebral malaria. That the second week tollg::"d
T e 6, 194> Jspensse Officers stopt in to inforn ne that Lieut. Albert . Ziesl
had also been moved to the Japenese Military Hospitel in Bayombong from i';cmru:;i:h.x or
cerebral maleria as of November Firet and had died there November 8. . :

That both Lt-Colonel Kelekuka and Lieutenant Ziegler were buried with church 1
&nd interment in Bsyombong Catholic Cemetery. The desths of both officers a.nc,.;:::.:ﬂa
by the Japenese Forces who made public expression to same.

Ihat T wes permitbed to ressin where I wes under treataent for both dysentery and

malardia until December 6, 1942 when I was returned to prison cemp number one, Cabanatusn
Nueva Feija.
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SUMMARY

ify and sey that at all tim
ry I wish to cert: e and in all
and -:tv‘:: ino:::lnd only two things, e

“ ood of the service and US/FFE,
B ihe food of the Filipino Gitisens who supported us end were .
our cause.

I reached the conclusion thet I could no longer be
g Tha:"::“ reunstances beyond my control I then put aside a1l personal selfish desi:
‘because jer, soley and entirely, to prevent in so far as I could a P
x@, -;,oxm ow soldiers who were thru no fault of theirs already captives

Everett Lauman Warner
Lieut-Colonel F.5. Comdg

lhth Infantry P.A, ~to June 20, 1942
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